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Vigilie Narození Páně (v noci) P. Jan Slepička 

Milí poutníci noci, 

přišli jste v noci do tohoto kostela s určitou představou, s určitým míněním, s určitými 
předpoklady. Co očekáváte, že se tady bude dít? Tím, že jste sem přišli, museli jste snést 
jistou dávku nepohodlí, překonat sebe sama, přeci jenom, je skoro půl jedenácté, domů 
se dostanete, když dobře, někdy před půlnocí, není to úplně komfortní. Museli jste také 
projevit odvahu, někdo menší, jiný větší. Někdo jel autem, šli jste do rizika, auto se 
nemuselo podařit nastartovat, nebo mohla být ledovka a mohli jste sjet do příkopu. Vy, 
kteří jste šli pěšky, jste taky velmi stateční, po cestě se vám mohlo něco stát, ale naštěstí 
jste všichni překonali nástrahy noci a jste tady. 

Noc je v lidské zkušenosti chápána většinou jako něco zlého, ten, kdo se vydá do noci, 
musí už mít k tomu pádný důvod. Nejdete se jen tak projít v noci na hřbitov nebo do Penny 
Marketu. Obojí je v noci zavřené. Nejdete jen tak v noci k někomu na návštěvu, existuje 
důvodný předpoklad, že člověk v noci spí a není způsobilý přijímat návštěvy. Noc je plná 
nebezpečí. Ve Starém zákoně na to upozorňuje např. žalm 104: „Když přivádíš tmu a 
nastává noc, potuluje se v ní kdejaké lesní zvíře. Lvíčata řvou po kořisti a žádají od Boha 
svůj pokrm.“ (Ž 104, 20–21) 

Pokud se někdo rozhodne vydat do tmavé noci, něco ho láká, něco, co není běžné, něco 
co se vymyká normálnímu běhu života. Může to být fotbalový zápas nejvyšší světové 
kvality, který se odehrává v hlavním městě, hraje se do pozdních nočních hodin, váš tým 
sice vyhrál, ale vy se musíte vrátit domů, poslední souprava metra už dávno odjela a vás 
čeká noční rozvoz přecpanými autobusy plné nejrůznějších existencí. Nebo se vracíte 
z třídního srazu, po dlouhých 20 letech jste viděli své spolužáky, ovšem vaše restaurace 
už zavírá a vy jste jeden z posledních, který vydržel až do konce, a čeká vás několik desítek 
minut pěšky přes náměstí a další čtvrť města, bojíte se, abyste nepotkali nějakou 
skupinku opilých výrostků a nezmlátili vás. Nebo jste milovníci přírody a dobrodružství 
a po dlouhém denním pochodu konečně dorazíte na kraj lesa, abyste si postavili stan a 
uvařili čaj na kempingovém vařiči. Pak už se chystáte ke spánku, z dálky ale slyšíte noční 
zvuky lesa (možná divoká prasata) a nemůžete usnout, máte strach. 

Milí poutníci noci, museli jste překonat sami sebe a investovat do toho, abyste zdolali 
hradbu temnoty, abyste potlačili v sobě alarm upozorňující na všechna rizika, která noc 
přináší. Noc nahání hrůzu, v něčem se podobá smrti, ale je nevyhnutelná jako počátek 
něčeho nového a krásného. Navíc nemá věčné trvání, člověk ví, že nad ránem může už 
očekávat nadějeplné červánky. 

Noc je rozporuplná, na jedné straně téměř smrtelné temnoty, na druhé straně vyhlídka 
denního světla a Božího působení, který si právě noc vybral pro rozhodující okamžiky 
dějin spásy. Bůh je také poutníkem noci. Když ještě nebylo vůbec nic, neexistovala naše 
Země, neexistovalo Slunce, neexistoval vesmír, ani temnota nebyla, ani čas nebyl. Ještě 
předtím, než cokoli začalo být, Bůh šel do rizika a prolomil ono beztvaré nehybné nic a 
stvořil svět. 
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Když se naplnil čas, poslal Bůh svého syna, který se stal taky poutníkem noci s celou svou 
rodinou, matkou Marií, zákonitým otcem Josefem, putovali ze známých příčin do Betléma. 
Pod rouškou noci položila Maria Božího syna do jeslí. Nikdo tady nebyl, četné nástrahy 
čekaly všude kolem, jen pastýři nocovali poblíž a těm bylo zjeveno jako prvním to obrovské 
tajemství této noci. Boží syn jako poutník noci se potřetí vydává na cestu o třicet let 
později, tentokrát z hrobu ven. Prolamuje pouta smrti a definitivně dává zvítězit světlu 
nad tmou. Vychází vstříc jako Vykupitel ke každému z nás, i s tím rizikem, že jej mnozí 
nepřijmou, nebo jej budou považovat za dobrého čaroděje, výřečného mudrce, nebo jej 
úplně přehlédnou. 

Milí poutníci noci, přišli jste v noci do tohoto kostela s určitou představou, s určitým 
míněním, s určitými předpoklady. Co očekáváte? Když se před více než dvěma tisíci lety 
narodil Ježíš v Betlémě, téměř nikdo si toho nevšiml a nebýt pastýřů, možná by se zpráva 
o něm nerozšířila tak rychle. Náboženští představitelé, význačné osobnosti tehdejší doby 
taky měli své představy a předpoklady o Mesiáši, ale to, co bylo skutečně významné pro 
svět, zcela uniklo jejich pozornosti. 

Tato noc je jiná než všechny ostatní noci. Tato noc je posvátná, ozářená jasem pravého 
světla. Toto noční bdění za to stojí. Věřím, že vaše očekávání se potká s očekáváním 
Božím. On touží po nás, po naši lásce. Proto nám vyšel vstříc, proto mnohokrát šel do 
rizika. Nechme stranou lidské omezené představy a nechme se proměnit touto 
tajemnou nocí. 


